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De la statul eºuat la statul vulnerabil:
Camera Deputaþilor, neputincioasã în
faþa atacurilor cibernetice

I
nstituþiile statului sunt în alertã
dupã ce au constatat vulnerabili-
tatea Parlamentului în faþa atacu-
rilor cibernetice, atacuri care, la
începutul acestei sãptãmâni au
reuºit sã spargã bazele de date de
laCameraDeputaþilor ºi sã copie-

ze 316 fiºiere, printre care s-aunumãrat
ºi date personale ale parlamentarilor,
inclusiv contracte sau fiºe medicale.

În urma atacului, hackerii au postat
o parte din documente pe internet,
printre acestea numãrându-se ºi cartea
de identitate a premierului Marcel
Ciolacu. Din aceastã cauzã, ºeful Gu-
vernului a anunþat ieri cã va solicita
eliberarea unei noi cãrþi de identitate,
acþiune pe care o vor face ºi alþi colegi
deputaþi ale cãror documente au fost
accesate în urma atacului cibernetic.

Marcel Ciolacu a spus: �O sã îmi
schimb buletinul. Sper cã pânã acum
sã nu fi fãcut niciun împrumut.Nueste
prima oarã când avem de-a face cu
aceste atacuri cibernetice. La un mo-
ment dat, un preºedinte al Camerei
Deputaþilor a decis ca Secretariatul
General al Camerei Deputaþilor sã nu
intre într-un anumit program, astfel

încât sã fie implicat ºi STS ºi SRI în
protejarea datelor Camerei Deputaþi-
lor. Acum vedem consecinþele�.

Întrebat dacã în urma atacului ciber-
netic s-a cerut vreo rãscumpãrare, ºeful
Guvernului a precizat: �Este exclusã o
rãscumpãrare. Ce sã rãscumpere? Pre-
supun cã nu ar fi fost aºa de faimos acest
atac, dacã nu ar fi fost furatã o copie a
buletinului meu. Nu e o problemã, eu
îmi schimb buletinul. Este evident cu ce
avem de a face; avem de-a face cu un
rãzboi hibrid ºi nu numai în România,
întreagaEuropãeste supusãacestui atac.
Vãdaþi seamace se întâmplã, ºi nuepri-
ma oarã când o spun, înRepublicaMol-
dova cu aceste atacuri hibride în aceastã
perioadã. Mai ales cã nu vor fi alegeri
numai înRomânia pe 9 iunie, între 6 ºi 9
iunievor fi alegeri în toatãEuropa.Casã
înþelegem întreg tabloul ºi întreagamizã
a acestor atacuri în acest moment�.

Mai mult, Direcþia de Investigare a
Infracþiunilor de Criminalitate Orga-
nizatã ºi Terorism a anunþat cã a de-
schis un dosar penal în legãturã cu ata-
cul cibernetic de la Camera Deputaþi-
lor, în care sunt efectuate cercetãri in
rem (n.red. � cu privire la faptã) pentru

sãvârºirea infracþiunilor de acces ile-
gal la un sistem informatic, alterarea
integritãþii datelor informatice, pertur-
barea funcþionãrii sistemelor informa-
tice ºi ºantaj. ConformDIICOT, acea-
stã etapã a anchetei nu semnificã for-
mularea unor acuzaþii împotriva vreu-
nei persoane, ci instituie cadrul proce-
sual necesar strângerii probelor în ve-
derea stabilirii corecte ºi complete a
stãrii de fapt ºi adoptãrii în cauzã a
unei soluþii legale ºi temeinice.

Referitor la documentele sustrase
de hackeri, un cetãþean care lucreazã
în domeniul IT a declarat pentru Digi
24 cã pe un site de specialitate a vãzut
un anunþ în care un grup de hackeri se
laudã cã a spart baza de date aCamerei
Deputaþilor ºi cã va prezenta date per-
sonale ale deputaþilor dacã nu primesc
o rãscumpãrare. Se pare cã aceºteia au
publicat o parte din informaþii, respec-
tiv cãrþi de identitate, inclusiv ale pre-
mierului Marcel Ciolacu ºi ale lideru-
lui UDMR, Kelemen Hunor ºi cã hac-
kerii ar fi cerut inclusiv o rãscumpãra-
rede0,8bitcoin, adicã30.000deeuro.

Atacul de la Camera Deputaþilor a
fost urmat de un nou atac asupra

site-ului Directoratului Naþional de
Securitate Ciberneticã (DNSC), în no-
aptea de marþi spre miercuri, când au
fost înregistrate 18.000 de accesãri pe
secundã în intervalul orar 1:00-7:00.
Din fericire, poate ºi prin prisma siste-
muluimodern de protecþie a datelor de
la DNSC, site-ul nu a suferit nicio
breºã de securitate, spre deosebire de
Camera Deputaþilor.

Cert este cã, deºi avem DNSC ºi
Cybercint (Centrul European de Secu-
ritate Ciberneticã) la Bucureºti, a fost
posibil ca un atac cibernetic asupra
uneia dintre cele trei instituþii funda-
mentale ale statului � Parlamentul � sã
fie încununat de succes.

Este binecunoscut faptul cã în ac-
tualul context geopolitic ºi strategic,
prin prisma rãzboiului declanºat ilegal
deFederaþiaRusã înUcraina, þara noa-
strã a devenit o þintã predilectã a hac-
kerilor din fostul spaþiu sovietic, fapt
confirmat ºi de înregistrarea oficialã a
peste 25.000 de atacuri cibernetice
care au loc în fiecare zi în România.

GEORGEMARINESCU
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Cât mai poate Ucraina dezbinatã la
vârf sã þinã piept Rusiei?

L
a început au fost zvonuri pe ca-
nalele de Telegram din Ucrai-
na. Apoi au venit ºi confirmãri-
le din prea occidentalã:

preºedintele Zelensky a încer-
cat sã-l demitã pe comandan-
tul armatei Valeri Zalujnîi, pe
fondul unui conflict care s-a
amplificat odatã cu pasarea
responsabilitãþii pentru noua
lege a mobilizãrii.

�Un diplomat european de
rang înalt care lucreazã în problema
Ucrainei mi-a trimis asearã un mesaj
plin de groazã ºi nedumerire, în care
spunecã ambasada lor de laKieva fost
sunatã în legãturã cu o remanieremili-
tarã�, scrie politologul britanic Mark
Galeotti în The Spectator.

Ulterior, ambasada a raportat cã
�administraþia prezidenþialã pare sã-ºi

fi recãpãtat minþile�, iar o ºtire de pe
site-ul BBC aratã cã �partenerii occi-
dentali ai Kievului au intervenit în

aceastã situaþie, exprimându-ºi
dezaprobarea fermã faþã de
demiterea lui Zalujnîi�. Se pare
cã a fost vorba, de fapt, doar de
unul dintre �partenerii� occi-
dentali ºi singurul care conteazã
în ecuaþia susþinerii Ucrainei.

�Sursele noastre din admini-
straþia prezidenþialã relateazã cã

Zelensky discutã cuDepartamentul de
Stat, iar înainte de aceasta au existat
negocieri cu Pentagonul�, se aratã pe
contul ucrainean Rezident de pe plat-
forma Telegram, în condiþiile în care
�americanii sunt fundamental
împotriva demisiei lui Zalujnîi�.

În ciuda presiunilor americane, so-
luþionarea �problemei� Zalujnîi pare

sã fie doar amânatã. Rezident scrie cã
�sursele noastre relateazã cã Zelensky
a amânat chestiunea demisiei lui Za-
lujnîi, dar nu a închis subiectul din
cauza presiunilor americane�.

Tensiunile dintre conducerea politi-
cã ºi militarã aUcrainei s-au amplificat
pe fondul agravãrii semnificative a si-
tuaþiei de pe front. Deosebit de gravã
este situaþia infanteriei. �Sursele noa-
stre relateazã cã forþele armate ucraine-
ne au cele mai multe probleme cu in-
fanteria, care este necesarã pentru asal-
turi ºi respingerea atacurilor inamice�,
se aratã pe canalul Rezident de pe plat-
formaTelegram, care apoi subliniatã cã
�pierderile celemaimari se înregistrea-
zã în rândul trupelor de asalt, deoarece
acestea sunt aruncate în luptã fãrã echi-
pament corespunzãtor�.

(continuare în pagina 8)

Cristian Pascu, AAF: ”Ne dorim
implementarea sistemului de conturi
globale pentru vânzarea de fonduri”
l ”Conturile globale împreunã cu serviciile de consultanþã vor impulsiona vânzarea

fondurilor de investiþii”l ”Probabil cã la sfârºitul acestui an sau începutul anului viitor vom

avea implementat sistemul de conturi globale”

S
istemul de conturi globale
pentru vânzarea fondurilor de
investiþii va fi implementat în
þara noastrã probabil la

sfârºitul acestui an sau începutul anu-
lui viitor, a afirmat recent Cristian Pa-
scu, vicepreºedintele Asociaþiei
Administratorilor de Fonduri din
România (AAF), cu ocazia unei con-
ferinþe de presã.

Conformdomniei sale, acest sistem
alãturi de implementarea serviciilor de
consultanþã vor impulsiona vânzarea

fondurilor de investiþii prin reþelele
bancare.

Vicepreºedintele AAF a declarat:
�În ultimii ani noi am tot ridicat su-
biectul conturilor globale. Ne bucu-
rãmcã existã deschidere la nivelulAu-
toritãþii de Supraveghere Financiarã ºi
lucrãm de aproape un an de zile,
încercând sã punempehârtie proiectul
pentru implementarea distribuþiei fon-
durilor de investiþii prin conturile glo-
bale. În toatãEuropadistribuþia se face
prin conturi globale, mai puþin în

România ºi Croaþia�.
Cristian Pascu a adãugat: �Noi în

România ne dorim implementarea
acestui sistem de vânzare prin contu-
rile globale ºi credemcã poate stimu-
la vânzarea de unitãþi de fond (...).
De asemenea, este nevoie de imple-
mentarea serviciilor de consultanþã
în cadrul bãncilor pentru a impulsio-
na vânzarea fondurilor prin reþelele
bancare.
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Ilustraþie de MAKE

Bogdan Ivan, ministrul Digitalizãrii:
“Investiþia în infrastructura
informaticã a statului român
trebuie sã fie prioritatea zero”
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Cãlin Rangu, CIO Council: “Cloud-ul
guvernamental, soluþia pentru secu-
rizarea infrastructurilorpublice tehnice
ale instituþiilor publice importante”
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Victor Gânsac, Safetech Innovations:
"Instituþiile pot reduce semnificativ
riscurile adoptând mãsuri proactive
ºi investind în securitate ciberneticã"
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